
egyeSületi élet

2023-ban az EFN hagyományos éves ta-
lálkozója a szomszédos Horvátország-
ban volt, szeptember 21–24. között. 
Ezek a nemzetközi rendezvények alap-
vetõen a tapasztalatok megosztását és a 
kapcsolatépítést szolgálják, a vendéglá-
tó ország szakmai-kulturális bemutatása 
mellett. 

Az eseményen számos más európai 
ország egyesülete képviseltette magát: 
Svédország, Izland, Skócia, Németor-
szág, Ausztria, Lengyelország, Bosz-
nia-Hercegovina, Horvátország és Ma-
gyarország küldött résztvevõket.

A program bemutatkozó esttel 
kezdõdött, amit kétnapos tanulmányút 
követett, majd a befejezõ napot szakmai 
elõadások zárták.

A bemutatkozó esten a Horvát Erdé-
szeti Egyesület mutatta be történetét, 
mely a közös múlt kapcsán egészen ha-
sonló a mi egyesületünkéhez. Egy do-
logban azonban merõben eltér, és sze-
rencséjükre ebben messze kedvezõb-
ben alakult: a zágrábi történelmi 
székházukat megõrizhették. 

A székház a városközpontban he-
lyezkedik el, ezért kiválóan alkalmas az 
egyesületük mûködtetésére, továbbá az 
egyik emeletet magán egészségügyi in-
tézmény bérli, mely az egyesület fenn-
tartásához, mûködéséhez jelentõs rész-
ben hozzájárul. 

A második és harmadik napon a ta-
nulmányút következett, melyet Zágráb-
ból indulva busszal tettünk meg. Szá-
mos szakmai és kulturális helyszínt ke-
restünk fel: Čorkova uvala õserdõ, 
Plitvicei Nemzeti Park, Nikola Tesla Mú-
zeum, a Velebit Erdészet bemutatása, 
mediterrán és kontinentális erdõk keze-
lése, kopárfásítás feketefenyõvel, majd 
ennek erdõszerkezet-átalakítása. A házi-
gazda kitett magáért, reggeltõl estig fo-
lyamatosan tartottak a jól elõkészített 
programok. 

Általánosságban elmondható, hogy 
többségében az erdõ számára hazánké-
nál jóval kedvezõbb klimatikus viszo-
nyok között folytatják gazdálkodásukat, 
mely erdõtömbök – történelmi okok mi-
att is – zártabbak és kivétel nélkül ele-
gyesek. A hegyvidéki erdõk, fenyvesek 
nem szenvednek olyan károsítók, kór-
okozók tömeges pusztításától, mint 
Ausztriában vagy máshol Közép-Euró-
pában.

A kopárfásítási kísérleteik, projektje-
ik a hazánkéhoz hasonló idõszakban 
zajlottak, többnyire feketefenyõvel. 
Napjainkban, ahogy Magyarországon is, 
lombhullató erdõvé alakulnak, alakítják 
a kezdetben elegyetlen pionír fenyvese-
ket. A mozaikos klímaviszonyok miatt a 
feketefenyõ alfajokra nagyobb hang-
súlyt fektetnek, számos gazdasági szem-

pontból is értékes állománnyal rendel-
keznek. 

A találkozó zárónapján elhangzott 
elõadások témái szerteágazóak voltak, 
ahogyan a találkozóra érkezõ szakembe-
rek szakterületei is rendkívül sok félék. 

Ezek közül csak néhányat emelek ki. 
Az Ausztriából érkezett elõadó egy nem 
mellékes gazdasági kérdésre is kitért. A 
jól ismert áru-szolgáltatás összehasonlí-
tást végezte el úgy „osztrák” módra. Egy 
átlagos árú egy köbméter fa árát állította 
szembe egy átlagos árú „Wienersnitzel” 
menüvel. Az elmúlt évtizedekben ten-
denciózusan megállapítható, hogy egy 
köbméter fa árából egyre kevesebb 
„menü” vásárolható meg. Az elsõ hallás-
ra szórakoztatónak tûnõ elõadás mögött 
a fa árában bekövetkezõ leértékelõdés 
komoly gondokat jelez.

A Nagy-Britanniából érkezõ kolléga 
jogász végzettsége szerinti témában tar-
tott elõadást, melyben a CO

2
 kvótákkal 

kapcsolatos jogszabályváltozásokról be-
szélt. A zéró szén-dioxid-kibocsátás az 
ipari szereplõk esetében önmagában 
egyelõre nem lehetséges, ezért CO
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kvóta vásárlás lesz szükséges, melyet 
részben a telepített erdõk biztosíthat-
nak. A faanyag-gazdálkodásban megkö-
tött szén-dioxid mértéke egyelõre nem 
jelenik meg a kvótarendszer gondolati-
ságában, remélhetõleg idõvel ez is be-
építésre kerül.

Az izlandi kolléganõ érdekes világot 
tárt a szemünk elé, melyben a néhány 
fûz és nyír fajból álló, számunkra csak 
cserjéseknek tûnõ erdõkben folytatott 
gazdálkodást és erdõtelepítéseket mu-
tatta be. 

A Bosznia-Hercegovinából érkezõ 
kolléga az elaknásított erdõterületen 
végzett, hihetetlen költség- és idõráfor-
dítást igénylõ aknamentesítési munká-
kat mutatta be. A jelenleg szomszé-
dunkban zajló háború késõbb felszínre 
kerülõ problémáját vetítette elõre, mely 
esetben belegondolni is nehéz, hogy ha 
a délszláv háború következményeivel 
25 év múlva is számolni kell az erdõk-
ben, akkor a szomszédunkban ezek a 
gondok, a méretek és erõviszonyok mi-
att is, mennyivel nagyobb problémát je-
lentenek majd.

Kovács András elnök,  
OEE Visegrádi H. Cs. 

Az OEE 2023-ban elhatározta, hogy szorosabb kapcsolatot épít ki az Európai 
 Erdészeti Egyesületeket tömörítõ szervezettel, az EFN-el (European Forestry 
Network). Számos más, az erdészeti ágazat különbözõ szakmai szegmenseit kép-
viselõ szervezet létezik, ilyen például a tudomány területén az EFI vagy a magán-
erdõ gazdálkodókat is tömörítõ társulások, de az erdészeti szakmai egyesülete-
ket Európában egyedül ez a szervezet fogja össze.

Az Európai Erdészeti Egyesületek 
találkozója Horvátországban

AZ ERDÉSZCSILLAG ALAPÍTVÁNY 
KÖZLEMÉNYE

Az Erdészcsillag Alapítvány (Adószám: 18104927-1-41) 2023-ban összesen 
2.890.000,- Ft-ot használt fel szociális segélyek kifizetésére, melynek pénzügyi 
forrásai: az Erdészcsillag Alapítvány 2022. évi SZJA 1%-ból kapott 236.930.- Ft, 
adományból 200.000.- Ft, valamint az alapítvány saját tartaléka 2.453.070.- Ft. 
30 fõ kérelme érkezett be, 30 fõ 80.000-150.000,- Ft között részesült támogatás-
ban. Köszönjük támogatóink felajánlását!

Wisnovszky Károly,  
kuratóriumi elnök
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